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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (2) bekezdése és az egyes házszabályi rendelkezésekről szóló 10/2014. (II. 
24.) OGY határozat 121. §-a alapján interpellációt kívánok benyújtani. 

Az interpelláció címzettje: Dr. Kásler Miklós, emberi erőforrások minisztere 

Az interpelláció címe: "Ön mit gondol arról, hogy tavaly ismét „nőtt a népességszám 
természetes fogyása”?" 

Tisztelt Miniszter Úr!
A KSH legújabb közleménye szerint „nőtt a népességszám természetes fogyása tavaly”. Magyarán
ismét kevesebben lettünk, bármilyen frappánsan is próbált a KSH vagy az annál is kormánypártibb
MTI fogalmazni.
Nézzük  a  részleteket:  Az  előzetes  adatok  szerint  tavaly  a  születések  száma  1,9  százalékkal,  a
halálozásoké 0,4 százalékkal kevesebb volt,  mint 2017-ben. A természetes fogyás 3 százalékkal
(1203-mal) emelkedett 2017-hez képest.
2018-ban, a családok évében (!) 89 800 gyermek született, 1777-tel kevesebb, mint 2017-ben, ez
1,9 százalékos csökkenést jelent.
A kormány által olyan sokat hangoztatott teljes termékenységi arányszám becsült értéke 1,49 volt,
megegyezett a 2017. évivel. Pedig a kormány által kijelölt cél, hogy 2,1-re emelkedjen ez a mutató.
De egy centit nem sikerült elmozdítani két év alatt.  „A gyermekvállalási hajlandóság tehát nem
változott, a születésszám a szülőképes nők számának visszaesése miatt csökkent” - ezek a KSH
megállapításai.
A tavalyi népességcsökkenés volt az elmúlt 70 év harmadik legnagyobb esése.
De miért is csökkent ilyen mértékben a szülőképes korú nők száma? Azért mert többszázezer ember
hagyta el az országot, köztük nagyon sok nő. Nem véletlen, hogy ma már minden hatodik magyar
gyermek külföldön születik.
Nézzük meg, mi lehet az oka annak, hogy nem vállalnak több gyermeket az itt élő nők, miért nem
vállalnak több gyermeket a családok.
Egyrészt a kormány bármit bejelent a „családok érdekében”, mindig kiderül végül, hogy valójában
az csak néhány családot érint. Mindig kiderül, hogy igazából nem is arról van szó, amit először



bejelentettek,  gondoljunk  akár  a  három  vagy  többgyerekesek  adómentességére.  Most  már  ott
tartunk, hogy csak négy gyermektől jár majd, ha egyáltalán lesz belőle valami. Legalább a NER
lovagok feleségei életük végéig nem fizetnek majd adót.
Másrészt valódi komplex megközelítés helyett kiragadnak egy-egy területet és csak arról beszélnek.
Pedig a népességfogyás megállításához sokrétű intézkedésekre lenne szükség a szociálpolitikától
kezdve, az oktatáson át az egészségügyig. A kormány családpolitikája ezzel szemben úgy foglalható
össze, hogy aki nem dolgozik, az ne is egyék. Aki pedig nem szül eleget, az fizessen, adózzon,
mindenki  más  helyett  is.  Ráadásul  több intézkedés  sok évtizedre szóló terhet  jelent  a  családok
számára. Az eladósodott családok miatt pedig néhány év múlva akár újabb adósmentő csomagokra
is szükség lehet.
Az mindenki előtt világos, hogy a lakhatás ma az egyik legfőbb probléma a fiatal párok számára,
képtelenek  ilyen  árak  mellett  önálló  otthonhoz  jutni,  se  régire,  se  újra  nem  futja.  Azonban  a
meglévő állami támogatási  forma is  felhajtotta  az árakat,  ami a rosszabb helyzetűeknek tovább
nehezítette  az  otthonteremtést.  Aki  dolgozik  az  is  nehezen  tud  élni  ezekkel  a  lehetőségekkel.
Ráadásul megint a saját lakástulajdon megszerzését támogatják csak, egy szó nem esett a bérlakás-
rendszerről,  a drasztikusan megemelkedett  albérlet  árakról.  Pedig az otthonteremtés  részeként  a
szélesebb tömegek számára elérhető bérlakás-szektor támogatására is szükség lenne.
Továbbá a kormány semmit nem ígért a már megszületett gyermekek jólléte növelése érdekében.
Pedig, ha társadalmi-gazdasági szempontból is fontosnak tartanák a demográfiai kérdéseket, akkor a
most  óvodába,  iskolába  járó  gyermekekkel  is  kiemelten  foglalkoznának.  Orbán  Viktor  fekete
kordonok mögött tartott évértékelőjén azonban egy szót nem beszélt arról, hogy a családi pótlék, a
gyes, a szülés után járó anyasági támogatás összege 11 éve változatlan. Nem beszélt arról, hogy a
statisztikai adatok szerint közel negyvenezer gyerektől vették el a családi pótlékot, közel másfél
milliárd  forint  összegben,  csak  2012  és  2017  között.  Hogy több  tízezer  gyermeket  tettek  ki  a
közoktatásból a tankötelezettség korhatárának csökkentésével.
Nem tért ki  azokra a kismamákra, akik beteg gyermekük mellett  a földön kénytelenek aludni a
kórházban. Meg sem említette az egyedülálló szülőket, akik körében a legmagasabb (40%-os) a
szegénység. Nem foglalkozott azokkal, akik képtelenek (és nem az ő hibájukból) összeegyeztetni
munkaidejüket a bölcsőde, óvoda nyitva tartásával.  A meddőséggel küzdő párokról sem beszélt,
pedig az általuk vágyott gyermekekkel is növelni lehetne a születések számát, ehhez azonban többet
kellene fordítani a meddőségi kezelések támogatására.
De menjünk vissza kicsit időben. Ugyanis nem a mostani, sokat hangoztatott „7 pont” volt az első
„nagy”  bejelentés  a  családpolitika  témájában.  Többször  is  foglalkozott  már  a  kormány  a
demográfiai  kérdésekkel.  Hallottunk  itt  már  mindent.  Volt  itt  már  Népesedési  Munkacsoport,
Révész  Máriusz  vezetésével.  Volt  olyan  javaslat,  hogy  a  szülés  után  járó  egyszeri  anyasági
támogatás összegét háromszázezer  forintra  emelik.  Ebből  sem lett  semmi, annyira nem, hogy a
családi pótlékkal, a gyessel együtt ezek az ellátások azóta sem emelkedtek.
Orbán Viktor 2017 tavaszán már bejelentett egy Demográfiai Akciótervet. Az is 7 pontból állt, mint
a mostani, sőt átfedések is vannak a kettő között. Akkor például olyan „fajsúlyos” intézkedéseket
jelentettek be, mint a diplomás gyed jogosultsági idejének meghosszabbítása. Nem tudjuk, hogy
mennyien kapják ezt  az ellátási  formát,  bár  többször kérdeztük,  csak éppen értelmes és pontos
választ nem ad soha semmire a tárca. Az biztos, hogy még Novák Katalin szerint is alig néhány ezer
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fővel növelte az egész gyed-extra csomag a gyedre jogosultak számát. Tehát a diplomás gyedet alig
pár  százan kaphatják.  Ráadásul  időközben kiderült,  hogy annyira  nem sikerült  ez  a  „szüljön  a
középosztály  program”,  hogy  az  adatok  szerint  éppen  a  kevésbé  iskolázottak  körében  nőtt  a
születések száma. Szakmaian fogalmazva: „van egy egyre szűkülő, ám minden bizonnyal egyre
inkább  le  is  szakadó,  alacsonyan  iskolázott,  fiatalon  több  gyereket  vállaló  női  réteg
Magyarországon, míg a diplomások szülési kedve nem növekszik”.
Aztán már kitudja hányszor jelentették be a bölcsődei férőhelyek növelését. Orbán Viktor két évvel
ezelőtt azt mondta: „soha nem látott bölcsődefejlesztésbe" kezd a kormány. Sőt Novák Katalin is
évek óta erről beszél. Ehhez képest alig pár száz férőhely jött létre az elmúlt években. Az pedig,
hogy a családi napköziket megszüntették és egy részüket átnevezték bölcsödének, nem jelent valódi
új férőhelyet. A mini bölcsődék bevezetését pedig folyamatosan halogatják.
Azt mondják, hogy Magyarország jobban teljesít. Ehhez képest azt látjuk, hogy csak a lopásban, a
hazudozásban és  a  korrupcióban tudnak nagyokat  alakítani.  Gondoljanak arra,  hogy több,  mint
tízezer kilakoltatás történt az elmúlt három évben, ebből több mint három ezer a Családok Évében
(sőt a legtöbb intézkedés még mindig a devizahiteles ügyek miatt van, ennyit arról, hogy a Fidesz
megoldotta volna ezt a problémát). A jövedelmi egyenlőtlenség mértéke (Gini) sosem volt ilyen
magas az elmúlt nyolc évben, mint most. A szegénységi rést jelző mutató 18%-ról 24%-ra nőtt.
35%-kal  nőtt  az  a  dolgozói  szegénység.  Az  egyszülős  családok  40%-a  szegénységben  él.  Az
időskori szegénység megduplázódott, köztük is leginkább az idős nőket érinti az elszegényedés.
Az MSZP úgy látja, Magyarországon is meg kell teremteni az európai életszínvonalat, ezért kell
létrehoznunk  az  emberek  Európáját,  a  szociális  Európát,  és  akkor  itthon  is  több  gyermek  fog
születni.
Mindezek miatt kérdezem Miniszter Urat:
- Miért  nem  tesznek  érdemi,  minden  családot  elérő  intézkedéseket  a  gyermekvállalás
támogatása érdekében?
- Miért  nem  tesznek  komplex,  minden  családot  elérő  intézkedéseket  a  gyermeknevelés
támogatása érdekében?
Tisztelettel várom válaszát!

Budapest, 2019. február 27.

Bangóné Borbély Ildikó

országgyűlési képviselő

(MSZP)
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